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Abstract

This study wasintended to determine the prevalence of gallstone in
diabetic patients in Sudan. The design of this study was descriptive
and analytical, where the data collected from 152 subject; 102 diabetic
patients  and  50  non-  diabetic  patients,all  participant  undergone
abdominal  ultrasound  to  diagnose  the  presence  of  gallstone.  The
results  of  this  study  showed  that;  the  frequency  of  patients  with
diabetes and gallstone were found to be 18 ( 17.6%). While for the
non- diabetic patients the presence of gallstone were found to be 2
(4%) .in conclusion this study reveals that gallstone mostly tend to be
found in patients with and diabetes mellitus rather than non-diabetic
patients.
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المستخلص

في            المرارة حصوة انتشار مدى تحديد هو الدراسة هذه من الغرض كان

      . وتحليلية،    وصفية الدراسة هذه تصميم كان السودان في السكري مرضى

من     البيانات جمعت و    102شخص؛  152حيث السكري مرضى 50من

للفحصبالموجات        خضعوا المشاركين وجميع السكري، بمرض مصابيين غير

   . هذه        نتائج وأظهرت المرارة حصوة وجود لتشخيص البطن الصوتية فوق

حصوة            وجود مع السكري مرض من يعانون الذين المرضى تكرار أن الدراسة

كان   (18المرارة تكرار).      17.6  كان السكري لغيرمرضى بالنسبة أما ٪

هو   في).         4 (2الحدوث تميل حصوة أن الدراسة هذه تكشف الختام في ٪

السكري           من يعانون الذين المرضى في موجودة تكون أن إلى الغالب

. بالسكري    المصابين غير عوضاعن
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